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(Pokračování na stránce 2) 

Podřízený vklad jako nenápadná investice 

 

V aktuálním čísle časopisu 

FP-finanční poradce 
se mj. dočtete: 
 

• Petr Koblic: Investování  
v Evropě nemá ještě 
vybudovanou tradici 
 

• Produkty: Novinky  
na trhu hypoték  
a stavebního spoření  
 

• Důchodové vysvědčení 
 

• Pracovní trh finančních poradců 
 

Ukázkový výtisk zdarma: 
http://predplatne.ihned.cz/predplatne/zkouska.php?tit=FP&pref=1 

 

Předplatné si objednejte na adrese: 
http://predplatit.ihned.cz/cs/b2b-tituly 

 

Zemřel Ronald Coase, držitel Nobelovy 
ceny za ekonomii  

Ronald Coase, v Británii narozený americký 
ekonom, který v roce 1991 dostal Nobelovu 
cenu, zemřel v Chicagu ve věku 102 let. Infor-
movala o tom agentura AFP s odvoláním na 
Chicagskou univerzitu. Prestižní ocenění zís-

Pojišťovny likvidují škody z povodní  
Pojišťovny evidují po červnových povodních  

43 410 nahlášených škod v celkovém objemu 7,24 mi-
liardy Kč. Zlikvidovaly již téměř 82 % škod hlášených 
z pojištění občanů, z pojištění podnikatelů jich je vyří-
zena asi polovina. Při letních bouřkách zaznamenaly 
25 452 škod za celkem 1,374 miliardy Kč. Vyřešily 
jich téměř polovinu, informovala Česká asociace pojiš-
ťoven. 

Ve druhém důchodovém pilíři je 82 tisíc lidí 
V osmém měsíci existence druhého pilíře do něj vstoupilo 1819 lidí, tedy o něco více než v před-

chozím měsíci, kdy přírůstek činil 1654 klientů. Celkem tak tímto způsobem spoří na penzi 82 tisíc 
lidí, informovala Asociace penzijních společností. „Prázdninové měsíce měly bezesporu vliv na 
tempo přírůstku klientů, které je proti jarním měsícům řádově nižší. Je ale potřeba vnímat to, že do 
30. června mohli vstupovat do druhého pilíře i lidé starší 35 let, kteří měli silnou motivaci. Věděli,  
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LIDÉ 

Schválně, jestli dokážete rozlousknout násle-
dující hádanku. Má to název jako depozitum, 
výnos je dopředu znám a nejde vklad na vidě-
nou. Co je to? Ne, není to depozitní produkt, 
ale investiční. Podřízený vklad v sobě kombi-
nuje celou řadu vlastností, které známe 
z vkladových produktů, 
avšak s nimi má společný 
jen několik znaků a slovo 
vklad v názvu. Co to však 
podřízený vklad vlastně 
je? 

Tak předně jde o inves-
tiční nástroj, který banky a 
družstevní záložny nabízí svým klientům teh-
dy, když potřebují navýšit základní kapitál, 
potažmo kapitálovou přiměřenost. Na tu dohlí-
ží Česká národní banka, aby nepoklesla pod 
patřičnou hranici. I když je v názvu slovo 
vklad, nejedná se o depozitum, nýbrž investiční 
nástroj, který nepodléhá zákonu o pojištění 
vkladů. 

Podívejme se však více na to, jaké podmínky 
se vztahují na podřízený vklad. Výnosy se 
pohybují nad hranicí pěti procent. Oproti jiným 
typům investic nebo vkladových produktů je, 
že podřízené vklady není možné předčasně 
vyplatit. Likvidita podřízených vkladů je mož-

ná až po ukončení jejich délky trvání. Ta může 
dosáhnout v některých případech i délky 11 let.  

Minulý týden přišla J&T Banka s novou 
trandí podřízených vkladů. Podmínky jsou 
následující. Minimální možný vklad je 500 
tisíc korun s ročním výnosem 5,1 %. Podřízený 

vklad má šestiletý investič-
ní horizont. 
„Podřízené vklady využije-
me ke druhotnému navýše-
ní kapitálu, tak abychom 
stávající přebytek volné 
likvidity plynoucí z vysoké 
poptávky po našich vklado-

vých produktech, mohli poskytnout na úvěrové 
financování zajímavých projektů a investic,“ 
řekl Igor Kováč, člen představenstva J&T Ban-
ky. 

Banky a družstevní záložny, které vydávají 
podřízené vklady, si jimi vylepšují kapitálovou 
přiměřenost. Na tento ukazatel dohlíží Česká 
národní banka. V podstatě jde o dluh, který má 
finanční instituce vůči vám. 

I přes lákavé zhodnocení je vhodné udržet se 
na uzdě a investovat jen tolik peněz, které nám 
nebudou po celou dobu chybět. Už proto, že 
nejde získat peníze dříve, než uplyne předem 
daná doba. 

Investičním ředitelem KKCG je Dlouhý 
Mezinárodní investiční skupina KKCG posí-

lila svůj manažerský tým. Do jejího vedení 
nastoupil na pozici investičního ředitele Ště-
pán Dlouhý. Odpovědný bude za vyhledávání 
nových investičních příležitostí v regionu 
střední a východní Evropy. Dlouhý do skupiny 
KKCG přichází z pozice výkonného ředitele  
v londýnské společnosti Chayton Capital. 
Během své kariéry se věnoval zejména sou-
kromému kapitálu a poradenství ve společnos-
tech Creditanstalt Investment, Unicorn Invest-
ment, Bank Gutman nebo Deloitte Consulting. 

Špaňár výkonným ředitelem Partners 
Do nejvyššího vedení finančně poradenské 

společnosti Partners Financial Services nastu-
puje na pozici výkonného ředitele Michal 
Špaňár. V posledních 13 letech působil na 
vedoucích postech ve finanční skupině ING 
v České republice, Koreji a Brazílii. Rolí no-
vého výkonného ředitele Partners bude zajistit 
perfektní fungování centrály společnosti smě-
rem k poradenské síti, koordinaci expanzí, 
akvizic a strategických projektů, stejně jako 
efektivní využití lidských a finančních zdrojů. 

(Pokračování na stránce 2) 

 www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz 
 www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz 
 www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz 
 www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz 
 www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz www.seminare.ihned.cz 



že se musí rozhodnout hned. Zato červencový a srpnový přírůstek už tvoří pouze lidé mladší 35 let, 
kteří vlastně ničím tlačeni nejsou,“ komentoval výsledky prezident Asociace penzijních společností 
Karel Svoboda. 

Uniqa nabídne nové akcie za 700 až 800 milionů eur 
Rakouská pojišťovna Uniqa chce ještě v letošním roce zvýšit nabídku svých akcií na trhu a vydá 

nové akcie pro současné i nové akcionáře v objemu 700 až 800 milionů eur (18,1 až 20,6 miliardy 
Kč). Nabídka akcií bude největší transakcí na vídeňské akciové burze od primární veřejné nabídky 
hliníkárenské společnosti AMAG v dubnu 2011: její hodnota činila 411 milionů eur. Uniqa teď 
nabízí volně k prodeji asi sedm procent svých akcií. Největšími akcionáři pojišťovny jsou Raiffei-
sen Zentralbank s podílem 45,3 procenta a dvě soukromé nadace s podíly 44,1 procenta a 3,3 pro-
centa. Firma uvedla, že současní největší akcionáři zřejmě nevyužijí svého práva na úpis akcií, ale 
dohromady si podrží majoritu. Současná tržní kapitalizace pojišťovny činí asi 2,25 miliardy eur. 
Nabídka akcií tak zvýší podíl akcií určených k volnému obchodování na burze na zhruba 30 pro-
cent. V pátek akcie pojišťovny uzavřely na hodnotě 10,51 eura. Přesná velikost nabídky bude závi-
set na tržních podmínkách v době nabídky. Uniqa již dříve uvedla, že výtěžek z emise hodlá použít 
na podporu expanze ve východní Evropě. Tam se zajímá o akvizice v hodnotě až 150 milionů eur. 
Uniqa si stanovila za cíl zdvojnásobit v letech 2010 až 2020 počet klientů na 15 milionů a zvýšit 
zisk před zdaněním mezi lety 2012 a 2015 až o 350 milionů eur. 

(Pokračování ze stránky 1) 
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kal Coase za využití principů transakčních 
nákladů a majetkového práva v ekonomické 
teorii. Coase se proslavil článkem z roku 1960 
nazvaným Problém nákladů společnosti, který 
se stal podkladem pro Coaseho teorém. 

Evropská komise schválila restrukturali-
zaci Millennium BCP 

Evropská komise schválila restrukturalizační 
plán pro největší portugalskou veřejně obcho-
dovanou banku Millennium BCP. Firma  
v rámci restrukturalizace prodá aktivity  
v Řecku a Rumunsku, ponechá si však zisko-
vou polskou divizi Bank Millennium. Společ-
nost Millennium BCP musí prodat některá 
aktiva a snížit náklady výměnou za dluhopisy 
v hodnotě tří miliard eur (77 miliard Kč). Ty 
získala v rámci záchranného programu pro 
Portugalsko dohodnutého s EU a MMF. 

OECD: Vyhlídky vyspělých ekonomik  
se zlepšují 

Vyhlídky vyspělých ekonomik se postupně 
zlepšují, a to zejména díky hospodářskému 
růstu ve Spojených státech. Hospodářské oži-
vení se konečně dostavilo také do Evropy 
sužované dluhovou krizí. Uvedla to Organiza-
ce pro hospodářskou spolupráci a rozvoj. Upo-
zornila však, že růst rozvíjejících se ekonomik 
naopak zpomaluje, takže nelze očekávat výraz-
nější zrychlení růstu světového hospodářství. 

BofA prodá zbývající podíl v čínské CCB 
Přední americká bankovní skupina Bank of 

America se rozhodla prodat svůj zbývající 
podíl v čínské bance China Construction 
Bank. Za podíl podle serveru The Wall Street 
Journal požaduje až 1,5 miliardy dolarů  
(29,4 miliardy Kč).  

Slovinsko bude možná potřebovat  
zahraniční pomoc pro banky 

Slovinsko bude pro dokončení svých ban-
kovních reforem potřebovat finanční zdroje ze 
zahraničí. Uvedl to hlavní ekonom Evropské 
banky pro obnovu a rozvoj Erik Berglof. Slo-
vinská vláda by se podle něj neměla bát požá-
dat o pomoc, pokud to bude země potřebovat. 
„Stigma spojené s těmito programy v minulos-
ti je nesprávné, (programy) mohou poskytnout 
velmi konstruktivní podporu ekonomice, aby 
se mohla vypořádat s některými vážnými pro-
blémy,“ prohlásil Berglof. Ve snaze vyrovnat 
se se špatnými pohledávkami bank v objemu 
7,5 miliardy eur (193,1 miliardy Kč), které se 
objevily v minulém roce, vláda letos v květnu 
vydala dluhopisy v celkové hodnotě 3,5 mili-
ardy USD (68,4 miliardy Kč) a s výnosem  
6 %. Tím si sice koupila čas, nicméně náklady 
na uzdravení bank se vytrvale zvyšují. Ve 
druhé polovině roku mají být známé výsledky 
zátěžových testů bank. Výnosy desetiletých 
státních dluhopisů již stouply na 6,8 %, což je 
blízko úrovně sedmi procent, která donutila 
Řecko a další členy eurozóny požádat o po-
moc.  

(Pokračování ze stránky 1) 

 

Předplatitelé odborného časopisu FP-finančního poradce mají přístup  
do elektronického archivu ZDARMA.  

Stačí se zaregistrovat na adrese http://predplatitel.ihned.cz. 

Více než polovina akciových společností má anonymní akcie 
Více než polovina českých akciových společností (zhruba 13 tisíc) má stále listinné akcie na 

doručitele. Již za čtyři měsíce přitom začne platit zákon, který anonymní akcie ruší. Podnikatelé 
zatím vyčkávají a potřebné změny neřeší. Vyplývá to ze statistik, které zveřejnila poradenská spo-
lečnost Bisnode. Od ledna 2014 budou muset firmy své anonymní akcie (listinné akcie na doručite-
le) zaknihovat u Centrálního depozitáře, imobilizovat, tedy fyzicky uschovat u banky nebo trans-
formovat na listinné akcie na jméno. „Záměr zákonodárců zvýšit transparentnost struktur akcio-
vých společností a ztížení převodů anonymních akcií podnikatelé podle našich statistik zatím igno-
rují a nařízené změny zřejmě nechávají na poslední chvíli. Nicméně někteří již začali zakládat 
zahraniční společnosti v daňových rájích, které budou vlastnit českou firmu, a tím si i nadále zajistí 
anonymitu,“ uvedla analytička Bisnode Petra Štěpánová. 

Dceřiné společnosti České spořitelny mění značku 
Dvě dceřiné společnosti České spořitelny mění ob-

chodní značku. Factoring České spořitelny vystupuje od 
1. září pod značkou Erste Factoring, společnost S Mora-
va Leasing od stejného data vystupuje pod jménem a 
značkou Erste Leasing. Obě společnosti mají nově spo-
lečné vedení. „Změna značek dceřiných společností 
České spořitelny na Erste Factoring a Erste Leasing je 
milníkem při dokončení obchodního modelu pro korpo-
rátní klienty poskytované pod značkou Erste Corporate Banking,“ uvedl náměstek generálního 
ředitele a člen představenstva ČS Daniel Heler. Erste Factoring je s 35% podílem jedničkou na 
českém factoringovém trhu. Poskytuje služby v oblasti tuzemských a exportních pohledávek, tedy 
financování, správy, inkasa a pojištění. Erste Leasing 20 let patří mezi nejvýznamnější české lea-
singové společnosti ve financování zemědělské techniky, strojů a zařízení. Generální ředitelkou a 
předsedkyní představenstva obou společností se stala Radmila Jakubová, která pracovala jako 
finanční ředitelka ve Factoringu ČS v letech 1999 až 2011. Jejím náměstkem zodpovědným za 
obchod a místopředsedou představenstva Erste leasing je Karel Machytka, který působí ve stejné 
pozici ve Factoringu České spořitelny od roku 2008. V letech 2005 až 2008 byl členem předsta-
venstva a vrchním obchodním ředitelem v Leasingu ČS a S Autoleasingu. 

ČNB upozornila na aktivity společnosti Vista FX Trading Group 
Česká národní banka upozornila na aktivity společnosti Vista FX Trading Group. Společnost 

nemá oprávnění k poskytování investičních ani jiných služeb na finančním trhu v České republice. 
Společnost nabízí v českém jazyce prostřednictvím internetových stránek vistafxtradinggroup.cz 
obchodování s měnami na trhu FOREX. 

FINANČNÍ TRHY 
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MMF: Rozvíjejícím se trhům hrozí kvůli 
změnám Fedu zpomalení  

Rozvíjejícím se ekonomikám hrozí kvůli 
plánovanému omezení podpory americké 
ekonomiky zpomalení. Uvedl to Mezinárodní 
měnový fond. Uvedl také, že mladé tržní eko-
nomiky by za určitých okolností mohly inter-
venovat ve prospěch svých měn.  

Americká centrální banka by podle MMF 
mohla již tento měsíc omezit svůj program 
podpory americké ekonomiky, který spočívá v 
nákupu dluhopisů v objemu až 85 miliard 
dolarů měsíčně. Důsledky tohoto kroku mo-
hou pocítit především rozvíjející se trhy včet-
ně Indie a Brazílie. Politici a vedoucí předsta-
vitelé by se podle měnového fondu měli při-
pravit na to, že finanční nestabilita poroste. 
Fond přitom nevyloučil, že budou muset na 
trzích zasáhnout. 

J&T couvla od půlmiliardové investice 
do chorvatské banky  

Slovenská investiční skupina J&T ustoupila 
od plánované investice 150 milionů chorvat-
ských kun (zhruba půl miliardy Kč) v Chor-
vatsku. Peníze chtěla vložit prostřednictvím 
své české J&T Banky do regionálního finanč-
ního ústavu Centar Banka, akcionáři chorvat-
ské banky ale nesplnili její podmínky. O vstup 
na chorvatský bankovní trh má J&T zájem i 
nadále. Napsal to server IHNED.cz. 

Fed: Ekonomika USA dál mírně roste, 
realitní trh oživuje 

Americká ekonomika rostla ke konci čer-
vence a v srpnu nadále „pomalým až mírným“ 
tempem a aktivita na realitním trhu se zrychlo-
vala. Uvedla to americká centrální banka 
(Fed) v situační zprávě zvané Béžová kniha. 
Dokument posílil vyhlídky na to, že Fed začne 
na nadcházejícím zasedání omezovat svou 
podporu ekonomice. Celkové hodnocení zprá-
vy zůstalo stejné jako v posledních dvou 
Béžových knihách od počátku června.  

Eurozóna se ve 2. Q dostala z recese 
Ekonomika eurozóny i celé Evropské unie 

ve druhém čtvrtletí rostla. Hrubý domácí pro-
dukt eurozóny vykázal proti předešlým třem 
měsícům růst o 0,3 %, zatímco ekonomika  
27 členských států Evropské unie se zvýšila  
o 0,4 %. Zpřesněné údaje evropského statistic-
kého úřadu Eurostat tedy potvrzují, že oba 
hospodářské bloky se v minulém čtvrtletí 
vymanily z vleklé recese.  

Ekonomika eurozóny vykazovala mezičtvrt-
letní pokles nepřetržitě od konce roku 2011. 
Zvrat naznačil až srpnový rychlý odhad vývo-
je ekonomiky obou bloků za druhé čtvrtletí. 
Dnešní data tento vývoj potvrdily. Údaj o 
růstu v eurozóně zůstal stejný, údaj za celou 
EU je však proti prvním odhadům o 0,1 pro-
centního bodu lepší. Meziročně se hrubý do-
mácí produkt v zemích platících eurech snížil 
o 0,5 %. Na úrovni celé EU zůstalo meziroční 
tempo ve druhém čtvrtletí beze změny. 

ČEB má problémy se dvěma dalšímu úvěry v Rusku a na Ukrajině 
Státní Česká exportní banka má problémy se dvěma dalšímu úvěry v Rusku a na Ukrajině.  

V Rusku se soudí o 55 milionů eur (1,4 mld. Kč) z nespláceného úvěru na stavbu elektrárny Krasa-
vino ve Vologodské oblasti, na Ukrajině řeší nedobytnou půjčku ve výši 15 milionů eur (390 mil. 
Kč). Věřitelem je v tomto případě cihelna Kuzminěckij kirpičnyj zavod, informoval deník Insider. 
Ten také připomíná, že banka se v Rusku už dva roky snaží zachránit peníze z rizikových úvěrů,  
poskytnutých před krizí několika ruským sklářským firmám na nákup technologií od turnovské 
společnost Sklostroj. I když banka už na jaře oznámila, že jednu z těchto pohledávek ve výši  
750 milionů korun se jí podařilo prodat za slušných 70 % původní hodnoty, pořád jí z těchto ob-
chodů hrozí miliardové ztráty.  

Banky odvedly do fondu pojištění vkladů v pololetí více peněz 
Banky, záložny a stavební spořitelny odvedly během 

pololetí do Fondu pojištění vkladů necelých 1,8 miliar-
dy korun, což je proti stejnému období loni o zhruba 
100 milionů korun více. Rezervy fondu tak stouply ke 
konci července na 27,45 miliardy korun, informoval  
fond. Aktuálně je u fondu pojištěno 18 bank, pět spoři-
telen a 13 družstevních záložen. 

Plné moci klientů bank podal advokát bez oprávnění k zastupování 
Tisíce plných mocí klientů bank, kteří žádají prostřednictvím iniciativy Poplatkyzpět.cz vrácení 

údajně neoprávněně účtovaných poplatků bank za správu úvěru, podal k Obvodnímu soudu pro 
Prahu 4 advokát Petr Toman, který k tomu neměl oprávnění. Vyplývá to z rozhodnutí soudu, které 
zveřejnila Česká spořitelna. Plnou moc k zastupování má od klientů společnost BSP Lawyer Part-
ners. Soud vyzval klienty, aby do deseti dnů od doručení usnesení předložili plnou moc pro Toma-
na, nebo podepsali návrh na zahájení řízení svým podpisem. To se zřejmě již nestihne a soud pak 
žaloby zamítne. „Tímto postojem se soud Prahy 4 pouze snaží šikanovat spotřebitele a zvýhodňo-
vat nadnárodní bankovní domy. Pouze Obvodní soud pro Prahu 4 rozporuje platnost plné moci, 
ostatní soudy ji plně respektují. Tímto rozhodnutím se lze domnívat, že se tento soud mohl nechat 
ovlivnit právními kancelářemi jednajícími ve prospěch bank,“ reagoval předseda představenstva 
BSP Lawyer Partners Daniel Pažko. „Tato rozhodnutí soudu považujeme za zásadní z hlediska 
strategie vedení sporů v této kauze, neboť podle našeho názoru znamenají další citelný zásah do 
proklamací Petra Tomana. (Jde o advokáta, jehož jménem se žaloby podávají). Tato rozhodnutí v 
zásadě ukazuje na pochybení Tomana při vedení sporů,“ uvedla Hana Červená z právního oddělení 
České spořitelny.  

EIB poskytne úvěry ústavu Raiffeisenbank a České spořitelně 
Evropská investiční banka  oznámila, že poskytne úvěr 100 milionů eur (asi 2,6 miliardy Kč) 

českému finančnímu ústavu Raiffeisenbank a 50 milionů eur (asi 1,3 miliardy Kč) České spořitel-
ně. Úvěry jsou spojené s evropskou grantovou podporou takzvaných zelených projektů malých a 
středních firem, které nemají více než 250 zaměstnanců, nebo třeba bytových družstev. EIB už v 
minulosti podobný úvěr bankám poskytla, po jeho vyčerpání byl dojednán nový, který byl nyní 
oznámen. Úvěry souvisejí s evropskou Zelenou iniciativou, ve které Evropská komise vyčlenila na 
granty 25,2 milionu eur (asi 655 milionů Kč). Asi 60 procent z nich je využíváno na investiční 
pobídky, na technickou asistenci či administrativní poplatky je vyčleněno okolo 20 procent částky.  

EKONOMIKA 

BANKY 

Zahraniční obchod skončil v červenci v přebytku  
Zahraniční obchod Česka skončil v červenci s přebytkem 28,2 miliardy korun. To je o 4,9 miliar-

dy korun více než ve stejném období loňského roku. Vývoz meziročně vzrostl o 3,2 procenta a 
dovoz o 1,3 %. Uvedl to Český statistický úřad. 

Rusnok: Rozpočet zřejmě letos skončí s mírně nižším schodkem 
Schodek letošního státního rozpočtu bude zřejmě mírně lepší než schválených 100 miliard korun, 

uvedl premiér Jiří Rusnok s tím, že přesné číslo není možné v souvislosti s čerpáním peněz z ev-
ropských fondů říci. „Očekávám, že bude splněn deficit rozpočtu, respektive bude o něco lepší, ale 
netroufám si říci o kolik,“ uvedl premiér. Dosavadní výsledky rozpočtu jsou podle něj ale opticky 
lepší díky masivnímu přílivu peněz z EU. „To zlepšení je něco přes 30 miliard. A v tomto kontextu 
to pokladní plnění není nijak slavné,“ dodal. 
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Švýcarské banky se omluvily,  
že napomáhaly daňovým únikům 

Švýcarské banky se neobvykle přímo omlu-
vily za roli, kterou sehrály při napomáhání 
daňovým únikům. USA a švýcarské úřady 
nedávno dospěly k dohodě umožňující někte-
rým bankám ze Švýcarska vyhnout se stíhání 
kvůli podezření, že umožňovaly Američanům 
vyhýbat se placení daní. Tomu by se finanční 
ústavy mohly vyhnout tím, že zaplatí pokutu. 
Existenci některých bank by ale prý dohoda 
mohla omezit. „To, že jsme se ocitli v této 
neblahé situaci, nebylo proto, že nám chyběly 
dovednosti a znalosti. Bylo to proto, že jsme 
jednali špatně a předvedli jsme špatné řízení,“ 
sdělil předseda Asociace švýcarských bankéřů 
Patrick Odier.  

Slovinsko zlikviduje dvě malé banky  
Slovinsko zlikviduje dvě malé banky, Fac-

tor Banka a Probanka, aby zajistilo finanční 
stabilitu bankovnímu systému. Oznámil to 
guvernér centrální banky Boštjan Jazbec. 
Jazbec dodal, že majitelé účtů u obou bank o 
své vklady nepřijdou, protože stát garantuje 
veškeré úspory v obou bankách. V případě 
Probanky stát garantuje 490 milionů eur (12,6 
miliardy Kč) a u banky Factor 540 milionů 
eur (13,9 miliardy Kč). Obě banky jsou sou-
kromé a patří mezi nejmenší banky v zemi. 
"Další činnost obou bank by mohla výrazně 
omezit finanční stabilitu slovinského bankov-
ního systému," prohlásil Jazbec. Dodal, že 
centrální banka i vláda se snaží zabránit vzni-
ku podobné situace jako na Kypru. Podle 
ministra financí Uroše Čufera likvidaci bank 
schválila Evropská komise.  

G20 chce bojovat proti daňovým únikům 
Vedoucí představitelé skupiny předních 

vyspělých a rozvíjejících se zemí G20 na 
summitu v Petrohradě podpořili zavedení 
nových daňových pravidel, která by znesnad-
nila ukrývání peněz v daňových rájích a nutila 
firmy odvádět daně tam, kde vytvářejí zisky, 
řekl generální tajemník Organizace pro hos-
podářskou spolupráci a rozvoj Ángel Gurría.  

Jüan poprvé nejobchodovanější měnou  
Čínská měna se poprvé dostala mezi deset 

nejobchodovanějších měn světa. Ukazuje to 
zpráva Banky pro mezinárodní vyrovnání 
plateb BIS, podle které jüan překonal švéd-
skou korunu a novozélandský dolar a vyhoupl 
se na devátém místo. Obchodování v jüanech, 
jejich oficiální název je žen-min pi, se přitom 
za poslední tři roky více než ztrojnásobilo.  

Letos obrat obchodů v čínské měně dosáhl 
průměrně 120 miliard dolarů (asi 2,4 bilionu 
Kč) denně. V roce 2010, kdy BIS uskutečnila 
předešlý průzkum, to bylo asi 34 miliard dola-
rů.  
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Česká ekonomika se dostala z recese 
Česká ekonomika se po poklesu v šesti čtvrtletích v řadě dostala z recese. V letošním druhém 

čtvrtletí rostla mezičtvrtletně o 0,6 %. Ve zpřesněném odhadu, který je o 0,1 procentního bodu 
nižší než předběžný, to oznámil Český statistický úřad. Meziročně se hrubý domácí produkt snížil 
o 1,3 %, podle předběžného odhadu statistiků klesal o 1,2 %.  

Platební bilance ve 2. čtvrtletí 
Běžný účet platební bilance se ve druhém čtvrtletí propadl do schodku 5,1 miliardy korun, infor-

movala Česká národní banka. V prvním čtvrtletí běžný účet vykázal podle zpřesněných údajů pře-
bytek 13,7 miliardy. V ročním pohledu se poměr celkového schodku běžného účtu k hrubému do-
mácímu produktu mezičtvrtletně snížil podle odhadu ČNB o 0,6 procentního bodu na 2 %. Devizo-
vé rezervy ČNB po vyloučení kurzových vlivů klesly o 8,3 miliardy korun. 

Schodek rozpočtu v srpnu stoupl na 36,2 mld. Kč 
Schodek státního rozpočtu v srpnu stoupl na 36,2 miliardy korun z červencových 27,6 miliardy 

Kč. Oznámilo to ministerstvo financí. Loni v srpnu deficit činil 67 miliard korun. Schodek se tak 
meziročně snížil o více než 30 miliard, což představuje nejlepší výsledek od roku 2008. Na celý 
letošní rok je schválen rozpočet s deficitem 100 miliard korun. 

Na 94 procent Čechů se považuje za finančně odpovědné 
Češi se považují za finančně zodpovědné.  

V průzkumu k blížícímu se Dni finanční gra-
motnosti od agentury MindBridge Consulting 
pro poradenskou firmu Partners to z tisícovky 
respondentů uvedlo 94 % lidí. Toto poměrně 
vysoké číslo je překvapivé, protože 41 % Čechů 
podle průzkumu s financemi vychází jen tak 
tak, nebo žije na dluh. „Češi o sobě mají v ob-
lasti financí nereálnou představu. Žít od výplaty 
k výplatě nebo dokonce na dluh rozhodně není 
finančně zodpovědné,“ komentovala výsledky 
ředitelka marketingu a PR Partners Lada Kičmerová. Za finančně zodpovědné minimum lze podle 
ní považovat plánování příjmů a výdajů, tedy vedení rodinného rozpočtu, a postupné vytvoření 
finanční rezervy na nečekané výdaje. 

Na 59 % respondentů se vždy snaží mít na konci měsíce nějakou finanční rezervu. Rodinný roz-
počet si vede 52 % domácností. Nejčastěji volí formu evidence na papíře (39 %), případně elektro-
nickou formou (37 %). Každá desátá rodina, která si zaznamenává výdaje a příjmy, využívá speci-
alizované aplikace. Zajímavostí je to, že vedení rodinného rozpočtu významně častěji uvádějí roz-
vedení (62 %). Ve spoření si Češi nestojí špatně. Každý měsíc ušetří z výplaty čtyři z pěti respon-
dentů. S tím souvisí také vytváření rezerv. Tři čtvrtiny mají nějakou rezervu na horší časy. Její výše 
je však nízká. Rezervu na kratší dobu než tři měsíce má 41 % lidí. Krátkodobá finanční rezerva 
slouží v případě nečekaného výpadku příjmu, například při ztrátě zaměstnání či delší nemoci. Měla 
by pokrývat náklady na domácnost zhruba v období tří až šesti měsíců, dodala Kičmerová. Pokud 
by respondenti měli navíc měsíčně tisícikorunu, více než polovina z nich by ji ušetřila, další zhruba 
čtvrtina by ji využila na splácení předchozích dluhů a shodně po 12 % by ji podle průzkumu utrati-
lo za zábavu nebo projedlo. Součástí výzkumu byla také praktická otázka na rozpoznání výhodnos-
ti půjčky. „Připravili jsme pro respondenty tři varianty nabídek a oni se měli rozhodnout pro tu 
nejvýhodnější. Simulovali jsme tak běžné nabídky, s nimiž se setkávají v bankách či úvěrových 
firmách. Výsledek, 65 % správných odpovědí, nás příjemně překvapil,“ uzavřela Kičmerová. 

Češi hodnotí ekonomickou situaci negativně 
Dvě třetiny Čechů hodnotí současnou ekonomickou situaci jako špatnou až velmi špatnou. Cel-

kem 55 % navíc očekává její další zhoršení. Ze středoevropského regionu hodnotí ekonomickou 
situaci nejlépe Poláci. Jako špatnou ji vidí 47 % tamních obyvatel, čtrnáct procent Poláků ji naopak 
považuje za příznivou. Vyplývá to ze zprávy Centra pro výzkum veřejného mínění. Dvoutřetinový 
podíl negativního hodnocení byl vedle České republiky i na Slovensku. V Maďarsku došlo oproti 
počátku roku k výraznému zlepšení, zastoupení negativně hodnotících tam kleslo na 55 %. „Kromě 
Maďarska se od počátku roku zlepšilo hodnocení ekonomické situace na Slovensku, naopak v 
případe Polska došlo k určitému zhoršení,“ uvedlo CVVM.  


